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Abstract 

The Higher Language Institute (HLI) of Damascus University either adopts the 

“one-size fits all” approach to teacher training or does not cover all the work needs 

and contexts of its trainee teachers. To help the HLI reconstruct teacher training and 

maximise the learning of its EFL adult learners, this study answered three questions 

that can be summarised in the following one: “What are the features of teachers’ 

performance that maximise the learning of EFL adults in the HLI from the 

perspectives of HLI teachers and learners as two separate groups and as a whole 

group?” Following an exploratory, sequential, mixed-methods design, the study 

used a test and questionnaires with open- and closed-ended questions to collect data. 

First, it explored the features from the literature and the perspectives of some HLI 

trainers, teachers and learners. Then, it validated these features by surveying the 

populations of HLI teachers and learners. The research showed that the statistically 

significant differences between the groups of the seven variables in the teachers’ 

sample did not have big effects in this study. The same was true about the seven 

variables in the learners’ sample and about the differences between the teachers and 

learners as two separate groups. Therefore, a framework of features was developed 

from the perspective of HLI teachers and learners as a whole group. This framework 

is proposed to be used by HLI trainers to reconstruct training programmes and assess 

teachers. HLI teachers can also use it to initiate continuous professional development 

and become more acceptable to their learners, who can use it to know what teachers 

usually do and compensate for what they do not practise. This study contributes to 

the literature on teacher training. It also informs the practice of English language 

teacher training in the Syrian context, which is poorly informed by academic 

research findings. To follow up on the findings of this study, the researcher 

recommended a list of features for future exploratory and experimental studies. 

Keywords: teacher training, teacher education, professional development, 

content features, efficiency, adult learning, English language teaching. 



 

 الملخص

ما أ ن المعهد العالي للغات في  ات دمشق يتبنى منهجية عامة في تدريب المدرسين، أ و أ نه ل يغطي احتياججامعة اإ

عادة تشكيل ت متدربيه كافة في س ياقات عملهم المختلفة. ولمساعدة المعهد العالي للغات دريب المدرسين من على اإ

س ئلة يمكن اختصارها أ   اسة تجيب على ثلثةالإنكليزية لغة أ جنبية، فاإن هذه الدر تعزيز تعلّ البالغين للغة أ جل 

زة لتعلّ البالغين للإنكليزية لغة أ جنبية  ِّ  المعهد العالي فيفي السؤال التالي: "ما هي خصائص أ داء المعلمين المعز 

الخطوات المتتالية  وباتباع معلمي ومتعلمي المعهد كمجموعتين منفصلتين ثم كمجموعة واحدة؟" للغات من منظور

ئلة اس تخدم الباحث وبهدف جمع البيانات اختبارا  واستبانات ذات أ س  ، ةمختلطذي منهجية بحث اس تكشافي ل 

من منظور مدربي المعهد العالي للغات ومعلميه من ال دبيات، ثم  صائصالخمغلقة ومفتوحة. فاس تكشف أ ول  

 المعهد. الخصائص من خلل مسح مجتمع المعلمين ومجتمع المتعلمين فيومتعلميه. ثم قام الباحث بالتحقق من هذه 

لمتغيرات الس بعة ا تحتأ ظهرت نتائج البحث أ ن الفروق ذات الدللة الإحصائية بين مجموعات المشاركين لقد و 

ت الدللة اذفي عينة المعلمين لم يكن لها تأ ثيرات كبيرة في هذه الدراسة، وكذلك كان الحال فيما يتعلق بالفروق 

ذات الدللة الإحصائية  والفروق ،المتغيرات الس بعة في عينة المتعلمين تحتبين مجموعات المشاركين الإحصائية 

محتوى التدريب صائص ختحتوي د الباحث ما يمنع تطوير قامةة ، لم يجلذابين مجموعة المعلمين ومجموعة المتعلمين. 

من قبل مدربي  القامةة قترح الباحث أ ن تس تخدم هذهواحدة. ولقد امين والمتعلمين كمجموعة من وجهة نظر المعل

عادة تشكيل برامجهم التدريبية وتقويم المعلمين. كما يمكن لمعلمي المعهد العالي المعهد الع الي للغات من أ جل اإ

 قبول  لدى ثرللغات أ ن يس تخدموا هذه القامةة أ يضا  ليبادروا بعملية ذاتية للتطوير المهني المس تمر وليصبحوا أ ك

طلب المعهد أ ن يس تخدموا القامةة ذاتها ليتعرفوا على ما يقوم به المعلمون عادة وليتخذوا ل يمكن أ يضا  طلبهم. 

قد  الدراسة هذه كونالمعلمون هذه الخصائص. وبذلك ت خطوات تعويضية في حال أ غفلمن تلقاء أ نفسهم 

ن أ نها تغنيالمتعلقة بتدريب المعلمين. كما في ال دبيات  أ سهمت الس ياق يزية في كلممارسات تدريب معلمي اللغة الإ

فت عنده . أ خيرا ، ومن أ جل متابعة ما توقمحلية كاديميةأ  أ بحاث التي تنقصها الاس تفادة من نتائج و ، السوري

ن الباحث قد اقترح قامةة من ا  لخصائص من أ جل المزيد من الدراسات الاس تكشافيةنتائج هذه الدراسة، فاإ

 والتجريبية المس تقبلية.
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